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AlESEC meld ,",men in ontIerhuur 

AI£S ~C is ee n internationale studentenorganisa t ie, die elk jaar 
een stage-ui twi s.selin .~sprot>ramma or :;ani seert V() Qr economie-
studenten uit 52 bij haar aangesloten landen. . 
In verband hiermee zoeken wij ook ~it jaar weer kamers in onder
huur ve~r cen periode van zes weken en langer. 
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Laat je kamer in de zomer niet leegs t aan: verhuur hem aan de AIESEC! 

Schrijf Oaar : AIESEC Amsterdam Of b e l 
Kame r 1136 
Jodenb re es~raat 23 
Amsterdam . 

nummer 020 - 5254051 
(maandag, woensdag & 
vr i jdag van 15 . 00 
tot 17 . 00 uur) 

brinkll,an's 
boekhandel 

IN HET MAUPOLEUM. 

00denbreestraat 23 

kamer 2386 tel. 5254024 

GROTE VOORRAAD EKONOMIE BOEKEN 

2 



heksenjadtt of haarkloverij 
Actie van onbevangen weten~chappers? 
Berufsverbote aan de U.v.A:?! , 

Enkele zinsneden uit een sollicitatie-
gesprek: , 
"Vel'telt u eens mijnheel', welke kr'anten 
leest U? Bent U politiek aatief; 'en 20 
ja, in welke politieke pal'tij?", 
Het gaat hier' niet om een sollicitatie-:
gesprek in Z.Duitsland of misschien aan 
'de VU. Nee, het gaat hier ,om ,vragen van 
Dr. Schondorff aan studenten van onze 
faculteit. Deze studenten solliciteer
den voor de functie van kandidaatassi
stent bij de lect9r die e'conomie do
ceert aan de interfaculteit Sociale 
Geografie. , 
He't optreden van 'lector Schondorff 
heeft geleid tot , klachten van de kant 
van deze studenten. De Aktiegroep Eco
nomen heeft hierop een brief gestuurd 
naar het bestuur en de subfaculteits-

• raad van Sociale Geogra~ie. 

Brief 

In de brief van de Akt~egroep wordt ge
protesteerd - tegen het stellen van de 
vragen door Schondorff. 
De brief luidt verder: 
"Het is ons 'volstl'ekt onduidelijk wat 
deze Vl'agen te maken kunnen hebben met 
de goede uitoefening van de funotie 
van kandidaatassistent. Er'nstigel' aah
ten wij, dat dool' dit sool't vPagen 
~en van de meest fundamentele gl'ondWet
telijke vPijheden geweld wol'dt aange
daan. Immel'S in de Gl'ondWet ' ligt in 
ar'tt. 7 en 9 vel'ankel'd,-dat iedel'e in
gezetene l'eaht heeft op vPije menings
uiting en vel'eniging. 

Wij zijn van mening, dat niet vl'oeg 
gewaar'sohuwd kan wol'den, tegen elke 
vOPm van politieke discPiminatie die 
de kop opsteekt. Mogen we zelfs al spl'e
ken van een mini-ber'Ufsvel'bot nu ook 
aan de tWeede amstel'damse uniVel'siteit? 

,Het komt ona namelijk onwaal'sohijnZijk 
vool', dat de betl'effende leotol' toeval
~ gefntel'esseel'dheid vel'toonde~ 
politieke kleul' van de sollioitanten en 
dat dit vel'del' geen 1'0l zou spelen in 
de seleotiepl'ooedUr'e. 

Eveneens volstl'ekt onzinnige ,Vl'agen in 
het kadel' van een sollioitatiepl'ooedul'e 
zijn vl'agen als: 
- wat vindt u van, die of die hooglel'aal' 

op de , eoonomisohe faoulteit? 

Vanzelfspl'ekend is ook de opvatting van 
de kandidaat ovel' bepaalde nooglel'ar'en 
volstl'ekt il'l'elevant . Men kan o.i. 
hoogstens een disaussie Voel'en ovel' het 
wetensahappelijk kar'aktel' van bepaalde 
theoPieen die vel'bonden kunnen zijn aan 
bepaalde 'hooglel'al'en. Dan nog is iemands 
mening ovel' zulke theol'ieen niet bepa~ 
lend vool"zijn gesahiktheid Vaol' een 
funatie maal' het bekend zijn met de 
theoPie en eventueel de bel'eidheid ero-' 
mee te 'IIel'ken in ondel'z,?ek en onde-r
wijs. 

Een del'de gl'ievend punt in deze vaoatu
l'evel'vuZling is de gevoZgde pl'ooedUr'e. 
Het is ons gebleken, dat een sollioi
tatieoommissie de besZissingen ovel' de 
vel'vuHing van de vaoatupe neemt of 
aZthans vool'bel'eidt . ' 

De vl'agen blijken in gespl'ekken tussen 
de solZioi tatieoommissie en de kandi
aaten gesteld te zijn. Niet alle ge
spl'ekken Wal'en eoht~l' in aanwezigheid 
van de geheZe oommissie. Sommige wal'en 

infor'matief van kal'aktel' en gingen 
tussen leotol' en sommige solliaitanten, ' 
die op,basis hiervan al ofniet sohPif
teZijk hun kandidatuUr' stelden. 
Wij vl'agen ons nu af of el' studenten 
zijn afgewezen op basis van aZleen die 
infor'matieve gespl'ekken. Was 'het niet 
betel' geweest alle studenten die vol
doen aan de in de advel'tentie gestelde 
eisen uit ' te nodigen VOOl' een nadel' ge
spl'ek'met de oommissie? Is het niet 
wenselijk, dat in elk geval solliai
tantlt11 er'Van op de hoogte wol'den ge
steld welke oPitePia hen deden afvallen? 

Wij aohten het niet op onze weg liggen 
te oome len 'ovel' de aPi tePia die op uw 
faouZteit women aa"!!1eZegd bij benoemin
gen. Als studentenvakbond aan de eoo
nomisahe faoulteit is het eahter ook 
onze taak ZOl'g te dPagen VOOl' io demo
oPatisoh mogelijke spelregels aan onzi!. 
univel'siteit. Wij vel'zoeken u in het 
belong hier'Van, waal'bol'gen te saheppen 
tegen inbl'euken op de demoal'atisahe 
vepwor'Venheden aan de 'nedel'Zandse uni
vel'siteiten op de hiel' aangegeven wijze. 

Onbevangen 

Het is misschien wat te veel gevraagd 
van Dr. Schondorff om zich te houden 
aan democratische spelregels. Hij be
roept er zichzelf immers op principieel 
"anti-democraatn te zijn_ die liever 
technocratische oplossingen voor pro
blemen zoekt .•.. 
De oplossing die hij in dit geval na
streeft, lijkt echter op het eerste ge
zicht in tegenspraakmet Schondorff's 
grote voorbeeld en geestelij'k vader 
Prof. Heertje. Schondorff heeft - zoals 
vele gekwelde middelbare scholieren weI 

weten - ijverig meegewerkt aan "De Kern 
van de Economie " van voornoemde Pro
fessor.' V~rder is Schondorff bij Heertje 
gepromove'erd en neemt hij momenteel 
zijn colleges waar op de Juridische Fa
culteit. Heertje heeft zich namelijk 
voor een jaar teruggetrokken op het 
NIAS, een instituut in Wassenaar waar 
vermoeide hoogleraren een jaar vrij van 
aIle universitaire beslommeringen weten
schappelijk werk kunnen doen. 
'Blijkbaar heeft Schondorff ook Heertjes 
werkaamheden voor de Stichting ter Be
vordering van een Onbevangen Beoefening 
van Wetenschap en Onderwijs aan Uni
versiteiten en Hogescholen overgenomen. 
Deze Stichting, die zichzelf Onbevangen 
noemt keert zich in naam fel tegen ' ''po
litieke" benoemingen. ! 

De Stichting is echter opgericht naar 
voorbeeld van de duitse "Bund fur freie 
Wissenschafftle'r", die een heksenjacht 
uitoefent op stude~ten en medewerkers 
die als enigszins progressief of links 
bekend ' staan. 
Het lijkt' erop dat Schondorff op onze 
Universiteit het startschot heeft gege
yen voor een dergelijke kwalijke actie. 
Wie' de, gebeurtenissen op de' VU heeft 
gevolgd, zal gezien hebben dat hier 
Diepenhorst c.s. een nederlaag gel eden 
hebben. In W. Duitsland nemen de pro
testen tegen "Berufsverbote" steeds 
meer toe. De Universiteit van Amsterdam 
zal "onbevangen" akties zonder meer . 
moeten afwijzen. Dr. Schondorff hoeft 
zeker niet zeIf een "Berufsverbot" op
gelegd te krijgen, maar zijn subfacul
teit moet hem weI een stevige repri
mande geven. 

A.S. 

8etreft : brief Aktiegl'oep Economen dd . 11 juni 1976 

~ sollic).taticcollmissie steH er prijs op u het volgende te laten 

weten: 
1. Inuke de vraag "Bent u lid van een poli tieke partij t" "Van we I ket": 

de crvaring in deze en andere sollicitaticprocedurcs leert dat het 
ner gebruikelijk is, dat de sollicitant reeds in de solUcitatie-

brief melding maakt van de politieke parti; waarvan men lid is . 
2. De akticgroep kan v1'agen oyer de maatschappelij~e oriintatie "op 

geen enkele wijze r1j1ll.en met een onderzoek naar de wetenschappeli)

ke en didaktische Kwaliteiten van de kandidaten". De cOllUDissie se

lecteert niet op grond van het lid.aatschap van eniae politieke 
p'aTtij. De co_issie, lIeent er eehter weI reeht op to hebben te wet~n 
vanutt welke visie op de maatschappij een SO~licitant e et het 'vak 

bedg is. 
(De eerste ondergeteke~de voegt' hier nog aan toe: 
Getuigt het niet van inconsistent denken wanneer men encl'%ijd,s ver
kondigt da,t men zijri wetenschappelijke' aktiyiteiten niet los kan lIla

ken 'van politi-eke waarden. nee, deze da.raan zelh ondergeschikt 
dient te maken, ter",ijl men anderzijds niet toe staat dat een :50111-

eiunt naar zijn politieke oriMtati~ wordt geyraagd?) 
3 . 81' is niet "Wat vindt u van die of die hoogleraar op de eeonomische 

facultei t" gevraagd. De yraag luidde: "No eat u eens een paar namen 

van docenten in de econollische faeulteit die u goed vindt doceren." 
Het antw:oord op een ,deTgelijke vraag geeft een indieatie welke op

vatting men oY'er go cd doceren heeft . 
4. De gcvo lgde procedure tens lotte is yolkomen correct geweest. Het is 

gebruikelijk dat aan de "and' van de sollicitatiebrieyen op grond van 

objektieve kri t erla (vakkenpakken.en, studieresultaten, e.d.) een 

eerste . i ec tic wordt gemaakt. 

Met vriendelijke groet, 

~t.I ' 
I R. seh'ndorff, voorli tter 

'iHilhorst, student-lid 
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De propedeuse zit er bijna op voor de 
eerstejaars van nu. Je vraagt je af 
hoe zij zo'n eerste jaar hebben ervaren. 
Daarover gaat dan ook het onderstaaqde 
gesprek met een aantal studenten uit 
de BJ ' groep, dat door mij werd opgete
kend. 

Wij zijn allen van plan onze studie 
ekonomie voort te zetten. We spraken 
over onze ervaringen met de opvang aan 
de fakulteit, bet onderwijs en de in
houd van de studie. 
De entree binnen de fakulteit wordt 
deels positief beoordeeld als Helen 
van de Ka~ opmerkt: 'lk yond het erg 
fijn om in Bergen direkt al een heel 
stel van de eerstejaars wat beter te 
leren kennen', deels ook negatief als 
Edwin Denekamp zegt: 'De informatie 
over het studieprogramma was rommelig 
en een duideltjk overzicht op stencil 
van de aan te schaffen boeken en sylla
bi ontbrak'. 
Na de eerste week moeten de studenten 
het zelf maar uitzoeken; er is geen 
vervolg en als er moeilijkheden zijn 
dan ,moet de betreffende student zelf 
aan de bel trekken. Ook dit jaar heb
ben we weer moe ten konstateren dat dit 
niet in aIle gevallen gebeurt en de 
student geruis~oos van de fakulteit 
verdwijnt. 

pa.uief 
Als we het gesprek brengen op bet on
derwijs en de studiestoJ', 'dan blijkt 
ten aanzien daarvan veel kritiek t~ be
staan. Enerzijds wordt het slechte 
funktioneren van de werkgroepen verklaart 
uit de passieve houding van de studen
ten als Gerrie Hoeijenbos naar voren 
brengt: 'Als jullie wordt gevraagd of 
er , sommetje~moeten worden gemaakt, of 
dat er over de studiestof moet worden 
gepraat dan komt er geen respons uit de 
groep en dan is het nogal wiedes dat 
die man maar weer sommetjes voor gaat 
doen'. Anderzijds wordt de organisatie 
van het onderwijs en de studiestof als 
oorzaak aangewezen van de passieve hou
ding. Harry Wessel hierover: 'Ik vind 
dat de pleno's meer afgestemd moeten 
zijn op de stof die in de werkgroepen 
wo'rdt behandeld, pas dan heb ik er wat 
aan. wanneer men de aktualiteit erbij 
wil betrekken hoeft dat niet specifiek 
in de pleno's te gebeuren. Als het dan 
verder nog voorkomt dat , ik een paar, 
maal op maandagmorgen naar het pleno
college kom en het niet doorgaat omdat 
de prof het niet in zijn a'genda heeft 
staan, dan laat ik het ,verder afweten. 
lk kan mijn tijd weI beter gebruiken'. 
Hij doe Ide daarme,e onder andere op de 
plenocolleges van Koopman en Van den 
Doel ,die respektievelijk op 15 maart 
en 10 mei zouden 'worden gegeven en 
door het ontbreken van de b,eide docen
ten niet konden doorgaan. Een andere 
kritiek komt van Rob van Raamsdonk 

'Ik vind' het onderwijs te oppervlakkig. 
Neem nu bijvoorbeeld bedrijfs, We heb
ben een stapel syllabi ontvangen en 
mogen overal even aan ruiken, daarna 
moe ten we weer snel verderop om door 
de stof te kunnen komen'. Evert van 
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Lente vult hem aan en zegt: 'Het onaer
wijs bestast voornameiijk uit het ma
ken v'an sommetj es. Ik Mis cen meer be
schouw~nde aanpak e~ denk da~rbij aan 
filosofie en methodologie. Vol gens mij 
is de houding van de studenten vooral 
te begrijpen vanuit de wijze wasrop 
nsar de toetsen wordt toegewerkt e~de 

' wijze waarop wordt getoetst'. Edwin 
Denekamp is het hiermee eens: 'In het 
programma moet meer, ruimte zijn voor 
een terugkoppeling naar de aktualiteit. 
Voorts moe ten de ekonomische theorie-
en met elkaar in verb and worden gebracht, 
met name moet de tho erie van Keynes 
voortdurend worden vergeleken met die 
van de neo-klassieken'. Helen van de 
Kamp ten slotte: 'De werkgroepcolleges 
verschaffen weinig informatie en het 
nut ervan is voor mij dan ook niet zo 
groot, al meet je natuurlijk een uit
zondering maken voor de colleges van 
statistiek en wiskunde, die ,wel rede
lijk funktioneren'. 

toeh IfoorIaan 
Ondanks aIle kritiek haakt geen vsn ons 
na het eerste jaar af. Mogelijk wordt 
dit mede verklaard door het feit dat 
we al'len, op een na, die hiervoor Neder
lands heeft gestudeerd, ekonomie in 
ons vakkenpakket van het VWO hebben ge
had, waardoor we reeds een inzicht had
den in wat ekonomie globaal inhoudt, 
zoals de modellen bouwerij bij Keynes 
en de neo-klassieken. Wij zijn dan ook 
unaniem van mening dat de op de uni
versiteit gepresenteerde stof maar 
weinig afwijkt van' de VWO-opleiding, 
met dit verschil dat het nu allemaal 
wat wiskundiger is geworden en daarmee 

,Op 24 mei jl. heeft Dr. W. Driehuis zijn 
inaugurale rede gehouden. Voortaan 
moet hij dus met Professor worden aan
gesproken. 
De ora tie had als onderwerpp het karak
ter van ' de macro-economische theorie 
~n haar betekenis voor de economische 
politiek. 
Macro-economie wordt meestal gedefini
eerd als het bestuderen van aggregaten. 
De individuele delen hiervan worden 'be
keken in de micro~economie. Deze type
ring is te beperkt, vindt Driehuis. 
Zijn omschrijving luidt: 'Macro-econo
mie is dat onderdeel vaQ de econo
mische theorie dat zich in overwegen
de mate bezighoudt met de analyse van 
relaties tussen aggregaten van naar 
hun aard heterogene grootheden op een 
beperkt aantal hypothetische markten, 
zodat slechts een gering aantal rela-' 
tieve prijzen haar invloed kunnen 
doen gelden' . 
De algemene evenwichtatheorie speelt 
een belangrijke rol in de macro-econo

'mie. Deze theorie heeft de laatste tijd 
een flinke dosis kritiek gekregen zo-

een grotere precisie wordt gesuggereerd. 
We praten verder over wat er van het 
kandidaats wordt verwacht. 
Het valt direkt op dat we nog niet zijn 
geinformeerd over het kandidaats en dit 
wordt als gemis ervaren. De uitspraken 
die worden gedaan krijgen hierdoor een 
voorwaardelijk karakter. Edwin Denekamp 
is vol goede moed als hij zegt: 'Ik 
verwacht dat er meer lijh in de stof 
zal worden gebracht, dat er meer ver
banden zullen worden gelegd en dat we 
ons met de grondbeginsel"en zullen gaan 
bezighouden'. Gerrie Hoeijenbos is 
iets voorzichtiger: 'Volgens mij is 

ook de kandidaatsfase nog schools, met 
name omdat er veel verplichte vakken 
zijn. Toch verwacht ik weI een lichte 
verbetering van het bloksysteem'. 
Rob van Raamsdonk zegt over de studie
inhoud: 'Volgens mij krijgen we dezelf
de stof -met een kleine uitbreiding, 
maar het is moeilijk te zeggen want 
we zijn er slecht over geinformeerd. 
Wat beteknt nu eigenlijk een bloksysteem, 
hoe funktioneert het onderwijs daar, 
hoe stel je je studieprogramma op en 
welk~ waarde hebben de verschillende 
keuzevakken?'. 
We ,zijn daarmee in ons gesprek op een 
duidelijk punt aangeland, namelijk 'de 
informatie over de kandidaatsfase" 
waarin tqt op heden onvoldoende is voor-
zien. . 
Informatie, achteraf, bij Litho Hoorn
weg leerde dat in de week voot de aan
yang van de kandidaatcolleges inlich
tingen zullen worden gegeven over het 
kandidaats. 

Jan Blom B 1. 

dat de vraag opduikt of het hele even
wichtsbegrip misschien beter overboord 
gegooid moet worden. Nee, zegt Driehuis, 
als referentieRader bij het formuleren 
van de theorie is het evenwichtsbegrip 
nog steeds bruikbaar. 

Vooral door Heynes en Tinbergen heeft 
de macro-economische theDrie een grote 
betekenis gekregen voor de economische ' 
Dolitiek. Zie ' blz. - 5 



nCULTEITSRAAD 

Studenten 

toteal %-age toteal )Ii-age 

Aktiegroep Ekonomen 329 <3a1)' 61,6 (58,5) 'Ierkgroep Ekonomen 185 (194) 34,6 <37,7) 

1.Rob Kerstens 1~8 1.Jan Krijnen 1a2 
2.Ben Sanders 17 2.Kaes ten Broek 18 

'3.Dennie Pit 14 3.Rob Claushuis 8 
4.Jan 810m 23 4.Paul Baneke 12 
5.Miriam Ni jhof 4a 5. Pieter Beemster- 12 
6.Ron Mumme 15 boer 
7.H.ein Vrolijk 1a 6.Paul Bakker 5 
8. Rients van Zanen 41 7.Joost Haker 1 
9. Ferd Crone 19 8.Marcel Fleur a 

10.Rik Hindriks 1 9.Hubert Sturm 12 
11. Wiens van AsseI t 4 10.Klaas van Tulq.,er 15 
12.Paul van Hail 7 

I Wetenschappelijk Personeel 

Economische Facul tei t.!:i :- 5a (48) 6a,2 (56,6) Partij van de 33 (37) 39,8 (43,5) 
belengen Economist_n 

1.P.Verburg 26 1.J .Klant 17 
2.F .Kli jn 7 2.R.de Lange 7 
3.J .adink 4 3.L.Zimmerman 3 
4.A.Schrama 1 4.G.aly 5 
5.H.Koenders 2 5.T.Schoonl1oven 1 
6.J. van Stuyvenberg 3 6.H.va.n den Doe1 a 
7.A.Frielink 1 
8.F • Noorbersen 4 
9.P. van Philips 2 

T.A.S; 

Progressief Personeel 14 (8) 82,3 (53,3) 
, 

1.L.van der Ark 14 
" 

UNIVERSITEITSRAAD 

Studenten 

Aktiegroep Ekonomen 452 (437) 67,8 (67,6) aBAS 183 (169) 27,4 (26,1 ) 

1. Ti tus Ahrens 211 1.Hichael van den Brink 155 
2.Joe ,Smit 28 2.Gito Bordonia 23 
3.Job de Lange 41 3.Paul Waaman 5 
4.Flip van Sloten 18 
5.Joost· van der V~n 2a 
6.Piet de Vrije 11 
7.Kees de Boer 21 I , 
8.Ernest Laane 1a 
9. Rien ts van Zanen 41 

10.Adri Stam 51 . 
FACULTEITSRAAD NIVERSITEITSRAAD 

studenten w.p. ·tas studenten 

laantal kiezers 1329 (1188) 113 (1a5) II 33 (}4) 1517 (1314) 
' !opkoms t' )Ii-age 4a,2 (43,3) 73,5 (81,a) 51,5 (44,1 44,a (49,2) 
!blanco 2a (19) a (a) 3 (7) 32 (4a) 

- -

• tussen haakjes de cij f ers voor 1975 

Vervolg Ora tie Driehuis', 

Bij de construe tie van macro-economis~he 
beleidsmodellen, waarin de doeleinden 
van de economische politiek als endo
gene variabelen en de instrumenten 
en de data als exogene variabelen wor
den gehanteerd. zijn een aantal 'ana
lytische keuzevraagstukken' van grote 
betekenis. ' 

welke van de denkbare doeleinden en 
instrumenten worden in het model ge
s tapt en op welke manier? , 

- welke mate van aggregatie wordt ge-
hanteerd? 

De uitkomsten van deze keuzevraagstuk
ken zijn van invloed op.de conclusies 
die u'it de modellen getrokken kunnen 
worden. Waarderingsoordelen. al of 
niet gebaseerd op wetepschappelijke 
overwegipgen. spelen derhalve een be
langrijke rol bij het gebruik van ma
cro-economische beleidsmodellen. 
Hier komt bij dat ook uit de v~rschil
lende macro-economische grondtheorieen 
geen keuze gemaakt kan worden op me
thodologische gronden. 

De huidige economische 'crisis' heeft 
bovenstaande kwestie weer in het mid
delpunt van de belangstelling geplaatst 
Alom heerst twijfel aan de huidige 
aanpak van de macro-ecenomische model
len: de neo-klassieke invalshoek en het 
klakkelaos toepassen van ' economische ' 
modellen, zonder de veronderstellingen 
daarvan te bekijken. Bovendien wordt 
kritiek geleverd op het te glabale ka
rakter van de doelstellingen en instru
menten van de economische politiek : 
de sector'ale verschi.llen, met name be
treffende de marktstructuur, komen nau
welijks in 'de 'picture'. Ook de invloed 
van de col1ectieve sector in onze macro
economische modellen hebben wij schro
melijk verwaarloosd, vindt Driehuis. 
Hij besluit: 'Als gevolg van deze her
bezinning wordt macro-economie wellicht 
'minder macra, ' maar hopelijk meer ecano
mie' . 

Rostra geeft U hierbij de volledige 
uitslag van de verkiezingen voor de 
faculteitsraad 3~ de universiteitsraad. 
V~~r de faculteitsraad werden ver
kiezingen gehouden voor alle geledingen, 
wetenschappelijk personeel (7 zetels), 
studenten (6 zetels) en TAS (1 zetel), 
terwijl voor de,universiteitsraad 
alleen de studenten naar de stembus 
gingen.Voor de U.R. vaardigen de 
studenten van de economische facul-
teit samen met die van de interfacul
teit actuariaat en econometrie 1 
vertegenwoordiger af,terwijl daarnaast 
voor de hele universiteit nog 4 zgn. 
vrije zetelste verdeleri waren. 
Ondanks,of misschien juist dankzij, 
een zeer felle verkiezingsc~mpagne, 
compleet met honden en een strip 
over een haarloze KOjan,bleef bij de 
studenten de zetelverdeling ongewijzigd, 
4 zetels voor de Aktiegroep Ekonomen 
en 2 zetels voor de Werkgroep Ekanomen.Dit 
ondanks het feit dat er een verschuiving 
ten gunste van de Aktiegroep plaats
vond.Deze kreeg 3% meer stemmen,terwijl 
de Werkgroep 3% achteruitging (II Als ' 
Marx dat geweten' had") 

Ondanks een kleine stemmenwi 
de EFB bleef ook bij de staf de zetel
verdeling ongewijzigd,4 zetels voor 
de EFB en 3 voor de'PvdE.De achter
uitgang van de PvdE kan misschien 
verklaard worden uit de geringe om-
vang van de ingediende lijst en de 
tegenvallende populariteit van 
sommige mensen op hun lijst.Opvallend 
was m.n. het aantalstemmen dat de, 
toch zo ~aak in de publiciteit ver~ 
kerende,hoogleraar van den Doel ten 
deel viel (toch frisdrank) 
De TAS-kandidate voor Progressief 
Personeel Lydia van der Ark kreeg 
aanzienlijk meer stemmen dan vorig 
jaar. 
Ook bij de U.R.-verkiezingen bleven 
de verhoudingen min of meer stabiel. 
De Aktiegroep kreeg hier ruim twee
derde van de stemmen,waarmee Titus 
Ahrens de nieuwe vertegenwoordiier, 
van de studenten in de U.R. werd.De 
ASVA veroverde 3 van de 4 vrije zetels 
waarmee zij samen met Aktiegroep en 
JFAS 10 van de 11 studentenzetels ~n 
de raad blijft bezetten. 
In het algemeen kan geconcludeerd 
warden dat de palitieke verhoudingen 
zaals die de laatstf jaren aan de 
facul~eit zijn gegroeid,stabiel zijn 
gebleken. 
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VUANDERENDE 
ARBEIDSVERHOVDING 

De belangrijkete werkgeve,rsvereniging 
in' Zweden is de SAF, opgericht in 
1906. Zij omvat 26.000 ondernemingen. 
Deze geven werk aan 1.250.000 werk
nemers. Op het werknemersfront kwam 
in 1898 de L.O. tot stand. LO organ
niseert ' indirekt via de bij haar aan~ 
gesloten 27 bond en 1,6 miljoen van ' 
de t otaal 2 miljoen bij een werkne~ 
mersorganisatie aangesloten Zweedse 
mannen en vrouwen. 
Verde! opereren er nog 5 kleinere; 
maar niet onbelangrijke, vakcentra
les. ' 
De Zweedse werknemer is in hoge ma
'te georganiseerd. LO heeft in to- ' 
taal 95% van de handarbeiders als 
lid. Bij de white-collar beroepen 
ligt de organisatiegraad rond 75%. 

De voor Zweden kenmerkende harmoni
euze verhoudingen tussen werkgevers 
en werknemera dateren van 1938, het 
jaar waarin de beroemde Saltsjoba
den overeenkomst werd gesloten, die 
een lange periode van arbeidsonlus
ten afsloot. -

' Tot ,op heden is deze overeenkomst 
in vrijwel onge~zigde vorm van 
kracht en zij vormt de baeis 'van 
de ,langdurige arbeidsvrede. 
Vanaf 1 januari 1977 kunnen we hier
in veranderingen verwachten. Dan 
zal de wet op de medezeggenschap 
van kracht worden. De werkgevers 
zijn fel gekant tege~ deze wet. 

' Vrijvillige onderhandelingen of wet
telijke regelingen 

Veel regelingen tussen werkgevers 
en werknemers zijn ~n Zweden tot 
stand gekomen via vrijwillige over
eenkomsten tussen de partners, 
zonder inmenging van de overheid. 
Bijvoorbeeld de overeenkomst betref
fende de ondernemingsraad is een 
vrijwillige overeenkomst dus niet 
door de wet geregeld. 
Werkgevers enwerknemers hebben sa 
men regels vastgesteld m.b.t. het 
kollektief overleg t.a.v. lonen en 
overige arbeidsvoorwaarden en de 
overheid heeft daarin aanleiding 
gezien weinig bij de wet te , regelen. 
De voornaamste oorzaken welke hier
toe hebben geleid zijn: 
a. een grote mate van overeenstem
iiiIng m. b. t. plaa ts ,en funktie van 
he t kolrektief over leg 
b. dreigend overheidsingrijpen op 
de ac htergrond 
c. de sinds 1932 onafgebroken rege
ring door de,Sociaal Derriocz:a tische 
Partij , waardoor met name de va kbe
wegi ng .' weinig reden ziet de procedu
res meer uitvoerig wettelijk te rege
len, terwijl de werkgevers - uit 
vrees voor hun niet welgevallige 
regelingen ~ de zaak liever in ~igen 
hand willen houden. 

Sinds 1970 heeft, de L<5 echter r e eds 
meerdere malen de politieke weg moe
t 'en bewandelen omdat men niet via 
de traditionele vrijwillige onderhan- ' 
delingen tot een oplossing kon ko
men. 
Dit was ook het geval met de nieuwe 
wet op de mede'zeggenschap. 
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STUDIEREIS ZWEDEN 

De nieuwe wet op de medezeggen
schap geeft de werknemers via hun 
vakorganisaties het rec ht yan mede- , 
zeggenschap in zakenbetreffende 
het bedrijfsbeleid en werktoezicht. 
Vanaf 1905 is eteeds in ieder kon
trakt met de werknemera opgenomen: 
"de werkge;t""er heeft het exclusieve 
recht de werknemers aan te stellen 
en te ontslaan en om het werk te 
leiden en te verde len" (ll 32 van 
de statuten van de SAF). 
Het was voor de vakbeweging dus 
steeds onmogelijk over deze punten 
onderhandelingen te beginnen. 

Als bewijs va n de harmonieuze a r
beidsverhoudingen wordt vaak ge
wezen op het geringe aanta l offi
c iele stakingen i n Zweden. De 
overeenkomst van 1938 liet eC,hter 
weinig mogelijkheden open voor de 
LO om een staking te initieren' of 
te erkennen. 

Gedurende de looptijd va n de CAO is 
het beide partijen verboden een sta
king of uitsluiting te orga niseren. 
Initieert of erkent LO toc h een 
dergelijke staking da n kan zij ver
oordeeld worden tot vergoeding van 

, de gehele, door de sta king ontstane 
bedrijfsschade. Bij een wilde s taking 
kan de individuele staker veroor
'deeld worden tot , een vergo eding van 
max. '200 Zweedse Kronen. 
Deze regeling wordt met de nieuwe 
wet op de medezeggensc ha p aa nzien
lijk verzacht. 

In Zweden bestaa,t grote onzekerheid 
over wat er nu gaat gebeuren nadat 
deze, wet in werking is getreden. 
Zeker is dat het 'aantal onderhande
lingen tussen werkgevers en vakbon-

den fors zal toenemen. SAF vreest 
dat het ondernemingsbeleid ernstig 
'belemmerd zal worden door een steeds 
toenemend aantal onderhandelingenen 
bureaucratische regelingen. Zij zien 
de lange traditie van vrijwillige ' 
onderhandelingen tussen werkgevers 
en werknemers ernstig verstoord en 
vrezen dat hierdoor de verhouding 
tussen de partijen is verslechterd. 

De verschillende werknemersorganisa
ties verwachten dat de mogelijkheden 
tot onderhandelen die de nieu,we wet 
hun biedt, hun onderlinge relaties 
binnen de bedrijven zal verbeteren. 
De nieuwe, onderhandelingen zullen 
plaatsvirtden op lokaal nive~u. Dit 
kan gunstig werken op het gevoelvan 
frustratie dat de laatste tijd is 
,ontstaan binnen de lokale bonden. 
Het was voor hen veelal onmogelijkom 
binnen de nationale overeenkomsten 
specifieke problemen van een be
paald bedrijf of regio het hoofd te 
bieden. Nadat de nieuwe wet van 
kracht geworden is zullen de cen
trale onderhandelingen verhoudings
gewijs in belang a.-fn'emen en zal er 
op lokaal en/ Of bedrijfsniveau vrijer 
onderhandeld kunnen worden. 

ZWDDSEVAD 
Op Iiet a. s. c ongr,es van de L. O. za l 

'het voorstel besproken worden va n 
de Zweedse VAD. 
Het LO-voorstel , houdt in da t va nde 
winst vari de bedrijven me t meer da n 
50 werknemers, jaarlijks eeri' percen
tage, bijv. 20%" zal worden "afge
roomd" en worden omgezet in aand'e
len. , Deze aandelen 'zouden moeten 
worden overgedragen aan de LO en 
door haar centraal of op lokaal ni
veau worden beheerd. Op dit puntie 
binnen de LO nog' geen overeenstem-



'-

ming bereikt. De aandelen zullen, 
volgens het LO-voorstel, in ieder 
geval niet in individuele handen 
komen. 
Het ligt niet in de bedoeling dat 
geld uit de onderneming zal wo~den 
getrokken. WeI zal over de aande
len die in handen van de vakbewe
ging komen dividenden worden uit
gekeerd. Hierdoor wordt voorkomen 
dat het Qedrijf ,financieel wordt 
uitgehold en heeft het geen infla
toire gevolgen. 

Het standpunt van de 'LO is dat ,de 
VAD geen middel is om de lonen te 
verhogen. Na een aantal jaren zal 
op deze manier de LO d'e meerderheid 
van de aandelen van de onderne'min
gen in zijn be~it hebben. Geschat 
wordt na een periode va~ 35 jaar, 
af~nkelijk van' de hoogte van de 
winst en het percentage dat zal 
worden "afgeroomd". Men neemt aan 
dat dit voorstel door het LO-con
gres zal ";'orden aangenomen. 'Of het 
voorstel door ue regering zal wor
den overgenomen en uiteindelijk door 
het parlement zal worden aangenomen 
is echter de vraag. "It might be 
that the majority is not in favour 
'of that, it is very c lose to soc ial~ 
i 'sm", a ldus 'onze zegsman bij de LO~ 

Men is in Dverheidskringen kennelijk 
toch weI beducht voor de grote maclt: 
die zo' n, fonds zou kunnen verwerven. 
Een macht in handen van de vakbewe
ging die de macht van de overheid 
zou kunnen overtreffen is zelfsvoor 
een sociaal-democratische regering 
geen aangenaam vooruitzicht, al zou 
het weI als een vooruitgang gezien 
kunnen worden op de ' si tua tie van he
den, waar ,diezelfde of nog grotere 

,macht in h8nden is van 16 Zweedse 
families. 

De regering verwacht niet voor 1979 
, b&elissi-ngen t 'e nemen ooitrent een 
Zweedse vorm van de VAD. , 

Eni,ge pogingen tot "vloerniveau"
democratie in de Zweedse industrie. 

Reeds in 1927 hield een parlemen
taire commissie zich, bezi§ met het 
,vraagstuk van de industriele demo- ' 
cratie. Er worden voor die tijd op
merkelijke uitspraken gedaan (o.a. 
een opmerking aan ~et adres van de 
werkgever, dat grotere onafhanke
lijkheid en vrijheid van de werkne
mers niet ten koste hoeft te gaan 
van de doelstellingen van het pro
Quktieproces). Echter niet voor dat 
er ,in de zestiger jar en werke'lijk 
~r~te proble~en ontstaan ~.b.t. 
hoog ziekteverzuim en een enormver
loop in de bedrijven, wordt deze 
proQlematiek nader in studie geno
men~ 

ARVIKA-PROJEKT 
In de Zweedse sta~tsindustrie zijn 
sinds ~969 experimenten aan de gang 
bij het Svensk& Tobaks A. B. Deze ex
periment~n wer den gelnitieerd door 
het Ministerie van Industrie. In 
die afdeling van het bedrijf w~ar 
het experiment ' gestart is, we rd 
door de werknemers een medezeggen
schap met beslissingsbevoegdheid , 

'over de eigen werksituatie bereikt. 
Na ingrijpen door de bedrijfsleiding 
werd voor de . overige afdelingen 
weI medezeggenschap doorgevoerd 
maar de werknemersorganen die wer
den ingesteld hebben slechts advi-

serende bevoegdheid. De pieuwe wet 
op de medezeggensohap is niet van 
toepassing op de staatabedrijven. 
Het bedrijf van Svenska Tobaks A.B. 
waar 'deze experimenten plaatsvinden 
wordt momenteel met sluiting be

' dreigd wegens een algehele sanering 
van de Zweedse (staats)tabakindus
trie. 

Het Arvika-projekt werd van de zijde 
van het industrie-ministerie bege
leid door twe. sociologen. Door een 
van deze sociologen, Alf Andersson, 

' werden wij 25 maart jl. op het Mi~ 
nisterie van Industrie te Stockholm 
ontvan~en en uitvoerig ger~form~e~d 
over door de staatscomm1ss1e ge1n1-
tieerde experimenten en over zijn 
denkb,eelden m.b.t. andere experi
men ten van "job reform" ondernomen 
in het kader van ,demokratisering 
van besluitvorming binnen de onder
nemingen. 

"*Pfrimenten 
Het experiment te Arxika, dat later 
ook navolging yond in andere staats
bedrijven, betekende volgens de so
cioloog nog lang geen werkelijke de
mokratie omdat het zwaartepunt in 
de besluitvprming feitelijk toch bij 
het management bleef liggen. Toch 
stonden de arbe i de,rs er ppsitief 
,tegenover omdat hun invloed daad
werkelijk vergroot werd. 

Overigens staken volgens hem deze 
experimenten weI zeer gunstig af 
tegen de experimenten en onder zoe
ken die elders in Zweden ondernomen 
waren. Hij, yond het namelijk be lang
rijk dat bij de door de commissie op
gezette, experiment en naar de gehele 
bedrijfssituatie gekeken werd. Ver
der was hij van mening dat de door 
SAF zozeer geroemde 500 experimen
ten (beschreven in:"Job Reform in 
Sweden"), ~at betreft invoering van 
demokratische besluitvoering in de 
bedrijven, niets om het lijf hadden. 
Deze experimenten ,waren aIleen op
gezet omdat het management steeds 
ingewikkelder wordende processen 
beter beheersbaar wilde maken. Zij 
beantwoordden aIleen aan de doel
stellingen van het management ende 
daaruit voortvloeiende belangen. 
Hierdoor is de belangstelling van 
LO voor deze exp~rimenten afgeno
men. Zij heeft nu de volle aandacht 
gericht op scholihg van de leden 
zodat de mogelijkheden van de nieu
we 1977-wet z'o snel mogelijk ten vol
le benut kunnen'worden. Wanneer na 
I januari 1977 de werkgever 'zich 
nl. -niet meer op ' ~ 32 kan beroepen 
kan LO onderhandelingen beginnen ' 
over het starten van nieuwe expe
rimenten betreffende participatie 
op de werkplaats. Zij kan dan ook 
belangrijke invloed uitoefenen op 
de omvang en het verloop van het 
experiment. Het lig~ in de bedoe
ling van LO om dan ook zo snel mo
gelijk ~n zoveel mogelijk bedrijven 
met dergelijke experimenten te 
starten. 

Wij hebben twee fabrieken waar expe
rimenten m.b.t. "job reform" (qver
leg over het scheppen van geheel 
nieuwe struktUren, in Nederland be
kend als 'werkoverleg' en overleg 

, dat plaatsvindt binnen een gegeven 
produktie~tru~tuur dat 'beoogt de , 
procesgang binnen de gegeven struk- , 
tuur te reguleren, in Nederland be
kend als 'werkstrukturering' be~ht, 

nl. de Volvo-autoaaaemblagefabriek 
te Kalmar en de papierfabriek Halsta 
te Halat~vik. Onze ervaringen daar 
worden uitgebreid beschreven in ona 
reisveralag. 

Hoewel het Zweedae management in zijn ' 
maag zit met de wens en van werkne
merszijde om meer direkte invloed 
(naast de indirekte demokratie van 
onde~nemingsraad en raden van, toe
zicht, etc.) blijkt toch meeatal 
ac'hteraf da t 'de posi ties van de on
dernemingen versterkt worden. Deve
Ie regelingen ,op het gebied van de 
industriele demokratie hebben naast 
de direkte positieve gevolgen, wel
ke hierboven b~~chreven worden, ook 

' nog een bijkomend positief effektvan 
enorme "'aarde voor de o,ndernemera: 
"Het wordt gemakkelijker een lange 
termijnplanning te 'maken. De zeker
heden d'ie voor de werknemers worden -
ingebouwd betekehen ook een 'stukje 
zekerheid VOOr de ondernemer." 

VAXBEWEGING 
Vopr de vakbeweging zijn de problemen 

' die voor werknemera ontstaan ala ge
volg van de technologische ontwik
keling, gekenmerkt door een sterke 
aplitsing van taken en het ontbreken 
van mogelijkheden om eigen ini tia tie-_ 
ven te nemen, reden om zich met job
reform bezig te houden. Daarnaast is 

'men er zich van bewust dat een aan
gepaate werkatruktuur niet genoeg 
is. Het gaat evenzeer om het kreeren 
van een gelijkwaardigheid tussen de 
zeggenachap van werkgever en werkne
mers bij ' het maken van zo'n ontwerp. 
De voorkeur gaat uit naar het begr~ 
demokratie centraal te stellen. In
dustriele demokratie in de beteke
nie van: invloed die door werknemers 
uitgeuefend wordt op hun werk, de 
werkomstandigheden en de onderne
ming als geheel. Op twee manieren 
kan in deze visie een verbetering 
van werkomstandigheden ontstaan. 
1. Deze demokratisering kan leiden 
tot bealissingen die meer rekening 
houden met de wensen van de werkne
me.rs. 
2. De deelname aan het besluitvor
iiiIngsproces z~lf i.s een verbetering 
van de werkomstandigheden. 

Daar waar gezocht werd naar nieuwe 
werkvormen die beter beantwoorden 
aan de moderne technol.ogie, de ver
wachtingen van de werknemers en de 
ei.sen aan de 'efficiency, gebeurt 
dit in nauwe samenwerking tussen de 
bedrijfsleiding en de werknemeraver
tegenwoordigers. 
Beide partijen zijn van mening dat hoe
weI de doelstellingen van elkaar 
verschillen nieuwe organisa~ieme
tho den in het voordeel van a Ile be
t~okkenen kunnen werken. 

NEDERLAND-ZWEDEN-
Wanneer we ter afronding de rol va n 
de vakbeweging in Nederland en ~we
den met elkaar v'ergelijken ,dan val t 
vooral op, da t in Zweden de bonden 
er naar streven zelf een medebeslis-

' sende rol te verkrijgert bij de opzet 
en uitvoering van experimenten op 
het gebied van de job reform. V~~r 
Nederland gaat dit niet OPe Hier is 
het een tamelijk exclusieve zaakvan 
de leiding van de onderneming. De 
bonden volgen de ontwikkeling 'van, 

Zie bIz. 8 
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====-----=~=__==="d=_===_e=..grote alliantie 
"Economie ,het ongrijpbare, fenomeen 

had zijn geloofwaardigheid" 1) ver
loren. 
Velerlei publicisten mengden zich 

in economis che discussies.Centrale 
rol hierin speelden de H.P.-verslag
gevers Frans Nypels en ~ees Tamboer, 
die via het profileren van de 'moda
le' werknemer,ortdernemer en winke
lier,resp. Piet Bodemeier,Mat~ Mo
lenschot en Wim de Boer,probeerden 
de ' invloed te s chetsen van de econo
mie op het leven. 

De realiteit van deze protrettering
en leverde de 'modale arbeider' Piet 
Bodemeier een vaste plaats op in de 
sociaal-economische discussies. 

Toen vorig jaar zomer de Arbeiders
pers proffessor A.Heertje verzocht 
een boek te schrijven over economi
sche en sociale vraagstukken werd 
een succesvolle,maar niet v~~r de 
hand liggende ,combi'natie geboren. 
Via de inbreng van Nypels en Tamboer 
zouden de theorien van Heertje be
grijpelijk gemaakt kunnen worden 
voor de 'gewone man' 0 

Na de middelbare scholieren bewerkt 
, door 'de Kern der Economie',een 
nieuw te ont;ginnen g'ebied voor de 
proffessor. 
Het resulterende boek werd omgeven 

met een publiciteitscampagne,onge
woon groot v~~r een Economieboek. 
lets wat het zeker waard blijkt te 
zijn. 

BASISFILOSOFIE 

Op sappige w1Jze wordt 'in een hand
zaam boek erg veel aan de or de ge
steld,met als basisf{losofie: 

"Economie gaat over alles-over 
loon,werkloosheid,ijskasten,ka~ 
pitaal,geluk,inflatie,natuur, 
aardbeien.En alles heeft met al
les te maken,alles is tegelijk 
waar en niet-waar in de economie." 

(blz.10) 

Typerend v~~r de wijze waarop Eco
nomie als politiek instrument wordt 
beschreven,is het verhaal over de 
wijze waarop Frankrijk een aanzet 
gaf tot het opblazen van het Bretton 
Woods verdrag: 

"De operatie liep op rolletjea, 
Frankrijk verzamelde veel dollar a 
en de minister van Financien bood 
die vervolgens in Washington ter 
inwisseling aan.En ja hoor,de ene 
goudstaaf na de andere verdween 
richting Parijs.Van lieverlede 
begonnen de Amerikanen steeda 
vriendelijker te worden voor De 
Gaulle en Frankrijk.De Hoogge
plaataten in de Amerikaanse hie
rarchie verdrongen ,zich weldra 
op ae stoepen van het Elys~~,de 
oude baas kon tevreden zijn.Z'n 
gas ten smeekten hem om het hardst 
zijn dollarondermijnende acties 
,te staken. 
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Oat kon gebeuren ,in r 'uil voor een 
plaats aan de '~afel waar door 
enkelingen over de wereldpolitiek 
wordt beslist." 

(blz.35) 

CONSUMENTEN 

Via debeschrijving der moeilijkhe
den van iedere 'modale' categorie 
en de w~lhaast absolute noodzaak el
kaar in de wielen te r 'ijden komt het 
boek tot een originele aanpak.der 
pro bl em ell. . 

Er is namelijk een ding welk de ar
beider ,ondernemer en winkelier ' ge-' 
meen hebben:ze zijn allen consumentl 
En dat is een macht die weI eens be
ter gebruikt ken worden.ln het mani
fest "Consumenten aller landen vere
nigt UI",zetten zij uiteen hoe ze 
dat gedacht hadden. 

" U,machtelooa?Het blijkt dus ,van 
niet.~opersstakingen kunnen weI de
gelijk zin hebben.Ala we met z'n a]
len vinden dat we te veel voor dat 
kuipje Bona van Unilever betalen 
kunnen we daar met z'n allen,mits 
goed georganiseerd,best wat tegen 
doen.Ook al zitten minister Lubbers 
en de vakbeweging hopelooa tuasen 
hun eigen belangen bekneld.Gewoon 
niet kopen,die" Bona.De kuipjes van 
meneer Brinkers en andere kleine 
margarine-fabrikanten zijn net zo 
goed.Als we dat nu eens met z'n al
len deden.Kregen we die Multinatio
nal in Rotterdam toch zalig in het 
stof,Brinkers en zijn collega'a heb
ben we dan mete en o~k in de tang. 
Die hebben we dan zoveel omzet be
zorgd,dat zij de prijs van hun mar
garine ook best een paar centjes 
kUnnen laten zakken." 

(blz.238) . 

Besluitend met het al veel geci
teerde idee van sanering van de so
ciale voorzieningen blijken zij er 
een informatief en lezenswaardi~ 
boek van gemaakt te hebben.Alle mo
gelijke verbintenissen met de rea
liteit zijn aangebracht. 

DBlFTIGE BAASJES' 

De behandeling,bijvoorbeeld, van 
'de nieuwe vrijgeatelde' 'is zo dat 
je het gevoel krijgt dat bij de 
klassifikatie van de verachillende 
groepen toegeschreven is naar be
staande personen.Wat te denken van 
een zin uit de specifikatie van 
het tweede type: 

"u kent ze wel,driftige baaajes, 
die actiegroepen en politieke 
partijen ala de P.v.d.A.. en de 
P.P.R. bevolkenUSamengevoegd 
met een zin uit de beschrijving
en van het derde type:"Achen 
hier en daar een schnabbeltje 
bij een krant of weekblad gaat 
er ook weI in a15 koek.", 

begint het geheel aardig gestalte 
te krijgen. 

Nogmaals een leuk boek ma~ om 
hieruit te concluderen dat Heertje 
terugkeert in de 'progressieve 
moederschoot' 2) lijkt mij wet 
voorbarig. 

f~.FiU.~ HuiTJ •• 
uLuLT 

UiTuWH'K 

Een 'amateur'-politicus die met 
z'n tijd meegaat is altijd nog 
wat anders. 

R.P.v.H. 

1)'De onmacht van de Economen.Een 
tocht langa dertien twijfelende 
profe'ten. 'fiypels en Tamboer, 
5 april '75~Haagse Post. 

2) 'Ke'ert Heertje terug in de pro
greasieve moederschoot?'.Hans 
van der Doel.8 mei 1976.Haagse 
Poat. 

Besproken werd het boek: 
'De verwording van de economie,ver
klaard voor de arbeider,de onerne
mer en de kruidenier.Waarin opge
nomen de dood van een coureur.' 
A.Heertje,F.Nypels en K.Tamboer. 
Arbeiderspers.1976. 

Vervolg STUDIEREIS ZWEDEN 

buiten het bedrijf. .en verachil in 
positie die voor een deel te ver
klaren ia vanuit de ideeen die bin
nen beide vakbewegingen leven over 
de te voeren strategie. 
De Nederlandse vakbeweging tendeert 
naar een atrategie gebaaeerd op 
"distantie" en ala gevolg daarvan 
naar het afhouden van verantwoorde
lijkheid die niet in verhoudingstaat 
tot de uitgeoefende zeggenachap. De 
Zweedae va:kbeweging daarentegen ia 
er veel meer eenvoorstander van op 
allerlei , gebieden in een vroeg sta
dium bij de besluitvorming betrokken 
te raken'. ' 

Marrigje J.A. Scobie 

• Een groep studenten en docenten 
van onze faculteit bezocht maart jl. 
Zweden. Dit artikel ia een zeer kort 
veralag van deze reis. Een veel uit- ' 

' gebreider reiaverslag kan worden 
verkregen bij mw Van der Horat, kr. 
2133. Het kost f 2,--. 
Titel en illustratie geven de over
eenkomst en een conclusie weer 
m.b.t. een paper, genaamd "Met z'n 
'allen in de Sauna 7", geschreven 
door een delegatie van twee Neder
landse vakbondsbestuurders en twee 

' leden van de Tweede Kamer (PvdA), 
welke in mei 1975 OR uitnodiging 
van de Zweedse regering 'een bezoek 
brachten a,an Zweden. 



successen·? 
De huisdrukkerij van de Universiteit 
van Amste rdam heeft onder nummer T 5503 
een onderzoek gepubliceerd, genaamd 
'De studieresultaten van de generaties 
1961-1969 bij de U.v.A.', ~aarin door 
het Bureau Statistiek materiaal is ver
zameld om zodoende een min of meer glo
bale indruk te geven van de studiere
sultaten bij onze , instelling. Mede ge
let op de aktualiteit rond de herpro
grammering kan een overzicht van de 
studieresultaten van wezenlijk belang 
zijn in de totstandkoming van de be
sillitvorming. 
Dat er van een grate discrepantie spra
ke is tussen de studieresultaten en de 
normen die met be trekking tot dit on
derwerp volgens de 'elementen voar 
herprogrammering' d~enen te worden ge
hanteerd, zal u in het volgende niet 
ontgaan. 

NOTA 
In de nota 'Elementen voor de beoorde
ling van herprogrammeringsvoorstellen 
door de Universiteitsraad na I oktober 
197~', die op 29 januari jl. aan de 
(sub/inter)faculteitsbesturen en aIle 
instituten is toegezonden, worden o.a. 
de volgende uitgangspunten geformuleerd: 
1.5 .( ...... ) Bij ~et opstellen van de 
berekening is als uitgangspunt genomen 
dat de studenten die het betreffende 
programma met voldoende resultaat af
sluiten(de geschikten), hierin allen 
slagen binnen de wettelijk toegestane 
inschrijvingsduur als student ( .... ) •. 
1.6 .( .... ) Uitgangspunt voor deze 
maatregelen is de wens om in de jaren 
na 1976 een aanmerkelijke vermindering 
te bewerkstelligen van het aantal stu
diebeeindigers en het aantal studenten 
die van studierichting veranderen t

• 

Deze uitgangspunten worden nader gecon
cretiseerd in de toelichting bij de 
elementen waarop op blz. ' 4 onder meer 
wordt gesteld: 'bij de bepaling van de 
cursusduur kan als uitgangspu,nt daarom 
gelden dat c.a. 90% van de geschikte 
studenten de studie afsluiten binnen de 
inschrijvingsduur als student en de 
overigen als extraneus' en op bIz. 5: 
fEr zal naar worden gestreefd om met 
ingang van 1976/77 deze aantallen (be
doeld worden de aantallen uitvallers 
en ornzwaaiers) in een aantal jaren te
rug te brengen tot 10 a 20%'. 

Aao de hand van een selectie van de uit
komsten 'die als bijlage is opgenomen, 
worden de studieresultaten per rende
mentstype beschouwd, waarbij tevens 
wordt ingegaan op de mediaire , insch,rij
vingsduur van de geslaagden . . 
In de cijfers komen zoals gewoonlijk 
wel wat schatt"ingen voor. Hoe de om
zwaaiers weI of niet in de statistieken 
terechtkomen zal ik u hier besparen . 
Het feitelijke kandidaats- ' en doctoraal
rendement is - kort gezegd - bepaald 
door relatering van de aantallen ge
slaagden aan de betreffende (eerste
ja'ars) generatieaantallen. 
De mee iane inschrijvingsduur geeft ' 
aan na hoeveel jaren (gerekend vanaf het 
basisjaar)50 % van de geslaagden is ge
slaagd. 

SVCCES 
In het algemeen zullen van de eerste
jaarsstudenten bij onze i'nstelling in 

'de jaren 1961-1969 naar schatting uit~ 
eindelijk ongeveer twee derde slageri 
voor het kandidaatsexamen en de helft 
v~~r het' doctoraalexamen. Van de ge
slaagden voor het kandidaatsexamen bij 
onze univer s iteit in de jaren 1961-
1969 zal uiteindelijk een kleine 80% 
het doctoraalexamen bij de UvA met 
succes afleggen. 
Bij rechten en de economische wetenschap
pen is er een aanzienlijke daling van 
het studierendement. Wat de economische 
wetenschappen betreft geldt deze daling 
niet voor het rendement in de doctoraal
fase. 

LANDELJJK 

De studieresult&ten bij de UvA. als ge
heel lijken achter te blijven bij de 
landelijke resultaten. Voor de beta
faculteiten en de economische wetenschap
pen is het rendement - althans in de 
beschouwde periode - ongeveer gelijk 
aan het landelijk rendement. 
Het rendement van de vrouwelijke stu
denten is sterk gestegen; bij de man
nelijke studenten vertoont het rende
ment geen duidelijke , ontwikkeling. 
Wat het kandidaatexamen betreft is 'het 
rendement van mannen en vrouwen thans 
ongeveer gelijk; 
De inschrijvingsduur van de gesIaag.den 
voor het kandidaatsexamen is gemiddeld 
3,8 ~aar. De geslaagden voor het dok
toraalexamen doen gemiddeld 7 jaar over 
hun studie. Bij de meeste faculteiten 
ontwikkelt de studieduur zich in posi
tieve richting (wordt dus korter). 
Relatering van de ,uitkomsten aan de 
norroen die met betrekking tot de stu
dieresultaten bij de herprogramroering 
zijn gesteid leidt tot de volgende ' 
conclusies: 
- volgens schatting zal van de eerste

jaarsgeneraties 1961-1969 gemiddeld 
50% de studie 'Diet' voltooien. Dit 
percentage ligt aanmerkelijk hoger 
dan de in de toelichting bij de ele
men ten vOQr herprogrammering genoem
de streefpercentages (10 a 20%). 

- van de geschikten op dit moment (d.w.z. 
de geslaagden voor het doctoraalexa
men betreffende de eerstejaars 1961/ 
1969)zal naar schatting maximaal 80% 
slagen binnen een periode die verge
Iijkbaar is met de na 1977/78 geldende 
wettelijke inschrijvingsduur. Dit be
tekent dat de betreffende 90%-norm 
in ieder geval gemiddeld momenteel 
niet wordt gehaald 

- op grond van ,de studieresultaten van 
de e--stejaarsgeneraties 1961/1969 
zal er voor de eerstejaarsgeneratie 
1978/7,9 gestreefd dienen te worden 
naar een gemiddeld percentage ge
schikten van ca. 75. Hieronder vol~ 
gen de streefpercentages voor de af
zonderIijke studierichtingen in af
lopende volgorde: 
80 - 90 tandheelkunde 87 

geneeskunde 84 
farmacie 81 
bio logie 81 

70 - 80 

t/m 

reC:hten 
wiskunde etc. 
economie 
psychologie 
opvoedkunde 
econometrie 
enz. 
godgeleerdheid 

77 
77 
77 
77 
76 
75 

57 

Van de eerst~jaarsgeneraties 1961/1969 
is bij onze universiteit na 5 jaar ge
middeld 51% geslaagd voor het kandi
daa tsexa"men. 
Volgens schatting zal dit percentage 
na 8 jaar zijn opgelopen tot 63% en 
na II jaa'r tot 66%. Economische weten
schappen ligt op zowel 5, 8, als 11 
jaar juist onder het gemiddelde. 

HANNOVER 
MESSE 

P.B. 

Van zaterdag I mei tot dinsdag 4 mei 
heeft een aantal docent en en studenten 
van Vakgroep IV (Informatica) de beurs 
te Hannover bezocht., 
Deze, gedeeltelijk gesubsidieerde, ex
cursie wordt georganiseerd binnen het 
kader van de colleges administratieve 
organisatie en is bedoeld om naast de 
theoretische bestudering van apparatuur 
voer administratieve toepassingen, ook 
een beeld van die apparatuur zelf te 
krijgen. 
Het aanbod van de beurs varieert van 
sieraden en porcelein tot grote hijs
kranen en heftrucks. Het beursterrein 
is daarvoor verdeeld in een'twintigtal 
hallen met binnenexposities, terwijl 
daarnaas't ook nog wat;.en in de ' open 
lucht geexposeerd worden. 
De interesse van onze 'groep gold speci
aal de Cebit-Halle, waarbinnen informa
tieverzorgende apparatuur in de ruimste 
zin van het woord, tentoongesteld werd. 
Het aanbod liep hier dan ook uiteen 
van de meest geavanceerde computersyste
men, bedoeld om alle mogelijke informa
tie te verwerken, tot machines geschikt 
voor het maken van adresplaatjes. 
Het is mij persoonli'jk gebleken dat het 
niet mogelijk is om binnen vier dagen 
meer dan een zeer oppervlakkige orien
tatie te verkrijgen, over wat er zoal 
op de markt is aan informatieverwerken
de apparatuur. Het .aanbod van waren, 
die vertoond worden is namelijk zo 
overweldigend; -dat je slechts hier en 
daar aanknopingspunten terugvindt van 
wat je aan toepassingsmogelijkheden 
van de appara~uur kent. 
DesondanKs kan ik stellen dat de ex
cursie, mijns inziens, zeer goed past 
binnen de colleges van administratieve 
organisatie, met name om de gedoceerde 
stof meer naar de praktijk toe te bren
gen. 
Het verdient wellicht aanbeveling ook 
eens de demonstratie van een toepas
sing van een computersysteem binnen 
een bedrijf te bekijken. 

Frank van den Tempel 
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,werkloosheid: 
88ft ~u.~~DM~n 

De werkloosheid lijkt nu toch weI aan
vaard als het grootste probleem van , 
onze economie. Ben politieke oplossing 
heeft de hoogste ' prioriteit. In de we
tens chap hebben de economen zich van' 
het vraagstuk meester gemaakt waarbij 
een aantal van hen zich niet onbetuigd • 
laen bij het zoeken van een oplossing. 
Hun macht is groot. De beleidsvoorstel
len die nu gedaan wordl.n, getuigen er,
van. Kreten als 'de onmacht van econo
men' - die nog niet lang geleden veel- ' 
vuldig gehoord konden worden, hebben 

.blijkbaar weinig uitwerking gehad. De 
volgende uitspraak, n.a:v. het jaar
verslag van Zijlstra in het Financieel 
Economisch Weekblad (nr. 18) lijkt ,ka
rakteristiek : "Nu duidelijk is dat 
aan onze, nationale economie nogal wat 
mankeert, is het verstandig niet te
veel met de arts in discus,sie te gaan 
en he1.emaal niet met hem op de vuist 
te lean:" 

twlJfel 
Het is nu helaas weI lastig dat de art
sen ,het niet geheel met elkaar eens 
zijn. De coryfeeen van de economische 
wetenschap bekampen elkaar heftig 'in 
fora en artikelenreeksen. Onenigheid 
bestaat voaral over de wijze waarop , 
het ontstaan van de werkloosheid ver
klaard moet worden. Verschillende the
orien worden' gepresenteerd. De ene 
groep heeft - deels per toeval - de 
aandacht gericht op de aanbodzijde. 
De resultaten leken opvallend en hun 
beleidsvoorstellen werden dan ook in 

dank afgenomen. Er kwam verweer. Oak 
aan de vraagzijde zijn ontwikkelingen 

,gaande die, als verklaring zouden kun
nen dienen. Andere beieidsvoorsteilen 
werden ingebracht. 
En wie hebben gelijk? 
Een vraag zonder ,duidelijk antwoord. 
Driehuis besteedde er in zijn oratie 
nog aandacht , aan.' 
De stemming valt (voorlopig?) uit ten 
gunste van de eerste groep. Er moet ge
matigd en bezuinigd worden. Allemaal 
met ,het doel de werkgelegenheid te ver
beteren. Nu is het waarschijnlijk dat 
met de voorgestelde maatregelen veel 
gestimuleerd zal worden b.v. de onder
nemingsgewijze produktie. Maar ik maan 
te mogen betwijfelen of de werklozen 
er veel mee geholpen zijn. Ik zal'pro
beren de redenen van die twijfel dui
delijk te ~ken. 
In de diagnose van de economen wordt 
de werkloosheid vooral als een econo
misch probleem gesteld. De analyses 
zijn economisch en de verklarende vari
abeleln zijn economisch. Uitsluitend 
economische oplos,singen worden voorge
steld. 

-De ,diagnose is echter m.L onjuist. 
Andere factoren spelen in dit kader 
een rol. Er is , meer. In sommiA~ artike
,len (wederom van economen) is dat weI 
aangeduid maar niet voldoende uitge
werkt. 

mentoren GEVRAAGD! 
Het ia bekend, dat het aantal uit
vallera tijdena het eerste jaar 
achrikbarend, hoog ia. Op allerlei 
manieren ia geprobeerd qm een beeld 
te krijgen van de oorzaken. Er zijn 
onder meer enquetea gehouden onder 
deze "uitvallera", de reaponaie hier
op waa, uiteraard weI enigazins te 
begrijpen, te , verwaarlozen. Enquetes 
blijken , niet doeltreffend te zijn, 
zaak ia een alternatief te vinden. 

Een aantal mensen is op initiatief 
van Lito Hoornweg, gaan nadenken 
over een effectief aignaleringa
systeem voor de propedeuse. Dit 
mondde uit in een poging tot het op
zetten van een mentorensysteem voor 
het volgend studiejaar. Het mentoren
systeem Houdt ' in, dat de eerstejaars 
worden ingedeeld (voornameli,jk op ba
sis van de werkgroepindeling zoals 
die nu ook bestaat) in groepjes van 
een man ~f tien, die begeleid word
en door een ouderejaars (de mentor). 
De bedoeling is dat deze mentor
groepjes op geregelde tijden bij el
kaar komen (eens in de week, eens in 
de veertien dagen)'en dat dan studie
of andere problemen besproken kun
nen worde'n. Binnen ieder groepje zal 
waarschijnlijk een eigen werkwijze ont
staan. De mentor moet per se geen 
leiders- of therapeutenfunctie gaan 
bekleden, maar moet veeleer een be
geleider zijn, die zodra hij echt gro-
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te problemen signaleert doorverwijst 
naar Lito. ' 
Het grootste vooTdeel gat wij ver
wachten van deze groepjes" is dat 
problemen t .a.v. motivatie bespreek
baar worden, dat eT eeQ ge'voel gaat 
ontstaan van "goh heb jij dat nou ook" 
waardoor ,een gedeelte van het pro~ 
bleem waarschijaiijk al is opgelost is 
en dat een basis gelegd wordt voor 

betere sociale contacten, die voor)'-l 
ook in de vQlgende studiefasen van 
groot qelang kunnen zijn. 
Uiteraard zijn aIle problemen hier
mee nog niet opgelost. Wat kan je 
bijvoorbeeld van een mentor ver -
wachten? Waaruit precies moet de 
hegeleiding van de eerstejaars be
staan? Hoe verzorg je de begeleiding 
van de mentoren zelf? Hoe gaat het 
contact tussen de mentoren en Lito 

, verlopen? enz. Daarom, suggesties 
zijn altij~ welkom. 

Heb je zin om volgend jaar mentor 
te worden, meld je dan even (voor 
de zomervakantie) bij Bert, kamer 
3342 (telefoon 4188),dinsdags 
tussen 12.00 hn 14.00 u. ~f don
derdag tussen 15.00 en 17.00 u •• 

Kees de Boer en Iris de Veer 

Te denken val't aan het volgende : 
- ongev. 150.000 buitenlandse werkne

mers knappen momenteel voor ons de 
minder aantrekkelijke klussen op (er 
zijn iets meer dan 200.000 werkloren) 

- meer onderwijs en recht op onderwijs 
impliceert een groter aantal ontwik
kelde arbeiders. De arb~idsmarkt weet 
er geen raad mee. 

- groei betekende welvaart, de sociale 
zekerheden werden sterk uitgebreid. 

Ook de ' werkloze is beschermd. Zo heeft 
hij recht op pa~send werk. De kwalita
tieve dieproportionaliteiten op de ar
beidsmarkt ' die o:m. van deze ontwikke
Hngen een gevo.1g ,zijn, typeren 4e wel
vasrtsecon~e ~4rin de groei stagneert. 
En is he,t wantit¥.ieve tekort aan ar
beidspIaatsen nie? ~ok een welvaarts
verschijnsel? Jarenlang wordt er geln- 
vesteerd in arbeidsbesparende machines. 
Dan ' is het toch haast vanzelfsprekend 
dat er op een gegeven moment (dus b.v. 
wanneer de gorei niet doorzet) te wei
nig werk zal zijn? 
Neen, de werkloosheid in Nederland lijkt 
me vnl. een verschijnsel dat direkt 'te 
maken he,eft met onze welvaart; Het stelt 
ons voor een organisatieprobleem dat 
o.m. sociologisch benaderd zou moeten 
worden. 
Ik geef toe. Gaan we akkoord met een 
diagnose van deze aard, dan zal de ge
nezing een zeer gecompliceerd proces 
zijn. Structurele aanpassingen zouden 
ve~ezenlijkt moeten wordeR en dan 
m.n. in'de arbeidsmarkt. , 
Maar wie ben ik om t~'kunnen pretende-

. ren het gelijk 'aan mijn kant te hebben? 
De grote kunstenaars onder de economen 
lijken in ieder geval in een andere 
richting te denken. 

Arjo Klamer 

IN DE PLOMP .••• 1 
A~s student aan deze fakulteit die 
zic~ af en toe bezighoudt met onder
wijsverbetering en alles wat daarmee 
aamenhangt kun je Bema voor vreemde 
verrassingen komen te staan. 
Regelmatig blij~en onderwijsverbe
teringen stuk te lopen op de extra 
tijd die dO,centen daar"oor nodig 
hebben. Voorbeelden hiervan zijn: de 
Robinson-Eatwell kwestie en de alge
mene inleiding in ,de propedeuse; het 
maar ternauwernood doorgaan van de 
papervervangende werkgroep van Makro 
'in het Kandidaats. S'tudenten, die a,l 
wat langer op deze fakulteit rond 
lopen, zullen nog weI wat meer voor
beelden weten. 
Wie schetst dan je verba zing wanneer 
blijkt dat dezelfde docenten er geen 
enkel b,ezwaar tegen hebben (minstens) 
48 uur per jaai extra te vergaderen, 
zonder dat duidelijk is wat het re
sultaat , daarvan zal zijn. ' 
Het is duidelijk; ik doel hier op de 
uitbreiding van de Kandidaatsraad 
met 2 studenten en 2 docenten. 
fen docentenvergadering blijft nood
zakelijk, of de K.R. even efficient 
'bli,jft werken, is echter de vraag. 
Ook de hoge absentie bij ' andere com
missies 7an stafzijde zet deze' be
slissing . in een vreemd licht. 
Een grove berekening leert dat hier 
48 studentenuren a 13,--' (Klein
norm) en 48 uren a 1 49,40 worden 
weggegoo'id. Kennelijk ia het samen
vallen van de frustraties van een , 
K.R.-~id (in Hoogendijk termen niet 
van Makro, Statistiek of Recht) met 
die van een bestuurslid hiervoor 
,voldoende. Rik. Hindriks. 



IN'IERDlSCl-
PLlNAlRE 

STUDIEGROEP 
ZlEKENllUlS -
WETENSCHAPPEN 
1976/77 

Het Instituut voor Ziekenhuisweten
schappen, Sub-Faculteit der Genees
kunde, Universiteit van Amsterdam 
verzorgt in het studiejaar 1976/77 
een interdisc iplinaire cyclus van 
discussiecolleges, waarin de volgen
de themata centraal staan : 
1. De gezondheidszorg in het algemeen 

en de plaats van het .ziekenhuis
wezen in het bijzonder. 

2. Het ziekenhuis intern beschouwd: 
doelstel l en, bestuursvormen en 
organisatiepatronen , aspecten 
van de medische functies, econo
mische , financiele, wettelijke en 
sociolo~ische achtergronden. 

3. Excursie s naar instellingen van 
~ezondheidszorg en ziekenhu iswezen 
in aansluit i ng op de besproken 
onderwerpeno 

De cyclus loopt van oktober tot juni. 
De onderwerpen worden besproken onder 
leidin~ van Prof.Dr.A.H.Wiebenga, 
Hoogleraar Ziekenhuiswetenschappen, 
de medewerkers va n het instituut en 
gastdocenteno De eyelus , die een be
perkt aantal deelnemers omvat, is 
toegankelijk voor doctoraalstuden
ten uit versc hillende faculteiten, 
zoa l s rechtgeleerdheid, 3eneeskunde, 
economische en sociale wetenschappen 
van zowel de Universiteit van ,Amster
dam als andere universiteiten o 

De deelnemende studenten kunnen op 
basis van de behandelde stof en aan
vu l lenue l iteratuur, in het kader van 
de doctoraa l studie bij Prof. Dr.A.H. 
Wiebenga een tentamen ke uzevak zieken
huiswetenschappen doen. Ook bestaat 
de mogelijkhe i d een scriptie te bewer
Ken, of i n combinatie met tentamen 
of scriptie stage te lopen in een 
inste l ling van Gezo ndheids zo rZ t 

wa a rbij h e t Inst~tuut bemidde ' in~ 
ka n ver l eneno 

Aanme l ding voor deelname aan de Inter
discipl i naire StudieF,roep dient te 
geschie den v66r 20 sep t e mber bij het 
I n s tituu t, wa ar ook nade re inl ich
ting en gegeven kunnen worden . 

II'ISTITUUT VOOR ZIEKENHUISWETENSC![APPEN 
2e He l mersstraat ,06 
Amst erdam-1013 
tel. 782233 tst.2803 

169753 

' ~. 

Het Economisch- en Sociaal-Histo
risch Jaarboek 1975. 

Verschenen is deel XXXVIII ( 1975 ) 
van het Economisch- en Sociaal
Historisch Jaarboek. Enig kontakt 
met een li d van de redaktie van 
"Rostra" heeft ertoe geleid, dat ik 
hier een overzicht van de inhoud 
laat volgen. Vooraf dit: het Jaar
boek wordt uitgegeven door de Ver
eniging "Het Nederlands'ch Econo
misch Historisch Archief", die nauw 
aan onze faculteit is gelieerd. 

sIlUJ-platteland 
Het Jaa~boek begint met zes art{ke
len over de stadsgeschiedenis. 
Daaraan is het laatste de'cennium in 
het buitenland nogal wat aandacht 
geschonken. H.J. nijos (Leicester), 
thans Redakteur van het "Urban 
History Yearbook" kan weI als de 
grote pionier op dit geb ie d worden 
genoemd. Ons land is niet achterge
hleven , ~etuige de bijdragen over de 
stadsgeschiedenis, die zijn voortge
komen uit lezingen. gehouden op de 
(vierde) Conferentie ' voor Maatschap
pij - geschiedenis, die om de twee 
jaar wordt ge6r~aniseerd en in1975 
in Ooste~beek plaatsvond . Het thema 
van deze conferent ie was de verhou
ding stad - platteland in de ge
schiedenis. 

Het is natuur l ijk geen toeval, dat 
dit therna ter sprake werd gebracht 
en de stadsgeschiedenis de laatste 
jaren zozeer de belangstelling van 
de (economisch) historici trekt. De , 
verhouding stad - platteland ' is in 
onze samenleving tot een probleem 
geworden. Velen ondergaan de grote 
metropolen als onleefbare opeenho
pingen van steen en beton. De vlucht 
naar de voorsteden is allang op gang, 
de trek naar het platteland begint. 

Wij zien telkens, dat in de geschied
beoefening vraagstukken aan de or de 
worden gesteld, die in het heden 
van de cu ltuur, waarin de geschiede
nis wordt geschreven, tot een pro
bleem( gebied) z~n geworden . Veran
dert de cul tuur, doen zich daar 
nieuwe problemen in VQer, dan ver
andert de geschiedenis, de hoek van 
waaruit het verleden wordt belicht, 
de vragen die aan het verleden wor
den ' ges teld. Tegen deze achtergrond 
wordt de, op het eerste gezicht wat 
merkwaardige, uitspr~ak, van Croce 
duidelijk: "Elke ware (;eschiedenis 
is geschiedenis van het he'den". En 
van, Den Boer : "Elke genera tie 
schrijft, geschiedenis schrijvend, 
haar eigen geschieden~6 1t. 

De geschiedenis is dus - in tegen
stelling to~ wat v elen denken - een 
zeer actuele wetenschap. Zij wortext 
in het he den. , Zij i s nooi t "af". Zij 
leeft. Deze omstandigheid Vormt eeh 
van de aantrekkelJkste en boeiend
ste aspek;en van haar beoefening. 

Haar keren wij tot het Jaarboek te
rug. Het zou te ver gaan, de plaats
~uimte in aanmerking genomen, al l e 
artikelen die erin voorkomen, te 
noemen en te karakteriseren. Het 
wordt geopend met een fraai artikel 
van lIoekve l d, waarvan de ti tel veel-

zeggend genoeg is: "Theoretische 
aanzetten ten behoeve van het samen
stellen ~an maa tschappijhistorische 
modellen van de verhouding van stad 
en platteland in de ni euwe geschie
denis van Noordwest Europa". P. Kooij 
geeft een overzicht van de ontwikke-

li ng van de stadsgeschiedenis in de 
Verenigde Staten en Engeland. 

Wat de conc'rete gevallen betreft : 
De Boer behandelt de verhouding 
Leiden - Rijnland, 1365-1414; 
Jansen de verhouding Maastricht om
ringend plattel.nd omstreeks 1800; 
Roessingh de invloed van de stad 
(Amersfoor t) op de inlandse tabaks
teelt omstreeks 1700 en De Vries 
het abSentelsme van grootgrondbe
zitters in Ne~erland, 1850-1890 . 

walvisvaart 
'Met betre~king tot de overige bijdra
gen kan het volgende worden opge
merkt: een groep Leidse studenten 
heeft een hoeveelheid interessant 
archiefmateriaa l over de Nederland
se walvisvaart opgespoord en be
werkt. Het verslag daarvan - door 
Bruijn en Davids - komt in het Jaar
boek voor. Vaneden Eerenbeemt ver
volgt zijn studie over het huwelijk 
tU6sen filantropie en economie, een 
patriotse illusie. Zij is gebaseer d 
op een zeer omvangrijk archie fonder
zoek en betreft de pogingen, in de 
patriotse tijd ondernomen, om door 
middel van " pauperfabrieken" werk 
te verschaffen aan va'lide, werkloze 
behoeftigen en de jeugd op te voe
den tot arbeidzaamheid. Broeze 
schrijft over "Holland and the trans
pacific route to East Asia after . 
1815". Mokyr behandelt het onder
werp "Capital, labor and the delay 
of the industrial revolution in the 
Netherlands". Over de oorzaken van 
de stagna tie in de economische groei 
in Nederland in de eerste helft van 
de vorige eeuw bestaan verschillende 
opvattingen . Zij wordt o.a. toege
schr-even aan de "omstandigheden l1 

(Van Dillen) en aan " psychische fac
toren" (Wieringa) . Mokyr voegt er 
een verk l ar ingsgrond aan toe: de te 
hoge kostprijzen in Holland in ver
houding tot het buitenland. Het 
Jaarboek eindigt met een bijdrage 
van Levine over ItThe structure of 
scientific and technical education 
in Britain, 1859-1899". Het ein
digt ~us zoals het begonnen is: ge
inspireerd door de actualiteit van 
het gebeure'n om ons heen. Ik behoef 
de lezers er wel niet aan te herin
neren, dat de "education", het on
derwijs, nada t Abramovitz en Solow 
in het midden van de jaren vJftig 
de beteknis van de investeringen 
voor de groei ernstig in tw~ fel 
hebben getrokken (om het zacht te 

. zeggen) sterk als groeivariabele 
naar voren is gekomen, naast de 
ontwikkeling van de techniek. 

Hiermede z~ volstaa n. Het jaarboek 
k~n door deg e nen, die daarvoor be
langst e lling hebben, geraadpleegd 
worden in de Econo misch-Historische 
Bibliotheek, Herengrach t 218-220. 

Dr . J .H.van Stuijvenberg 
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